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روزنه خبر ویژه

خبر

افشاگری فساد 
با حفظ محرمانگی!

شــرق: ســرانجام طرح الزام شــهرداری تهران  �
بــه اصلاح و بهبــود فرایند دریافت و رســیدگی به 
گزارش هــای شــهروندان درباره فســاد و رشــوه و 
تشویق گزارشــگران تخلفات در شــهرداری تهران 
معروف به سوت زنی، در دستور کار شورا قرار گرفت. 
شــهرداری نیز لایحه ای در این رابطه به شورا آورده 
بود و این طرح و لایحه هم زمان در صحن بررســی 
شــد. موضوعــی که بررســی این طــرح را کمی با 
دشواری مواجه کرد. مدیران شهرداری معتقد بودند 
لایحه ای که در صحن بررســی می شود تفاوت های 
بنیادی با لایحــه تقدیمی به شــورا دارد و اعضای 
مدافع به سرانجام رســیدن آن می گفتند در صورت 
پس گرفتن این لایحه از ســوی شهرداری طرح خود 
را در صحن به رأی می گذارند. محســن هاشــمی، 
رئیس شورای شــهر تهران هم از برخی از تغییرات 
طرح گلایه داشــت و این را که کمیته رســیدگی به 
تخلفات رئیس شــورا باشد و با هر سوت زنی رئیس 
شورا به پرونده ورود کند با مسئولیت های زیاد رئیس 
شورای شهر تهران در تضاد می دانست؛ اما سرانجام 
با وجود این حاشــیه ها کلیات این لایحه یا طرح! در 
صحن شورای شــهر تهران رأی آورد. یکی از نکات 
عجیب این طرح مخفی ماندن اسامی افشاکنندگانی 

بود که قرار بود به آنها پاداش داده شود.
در ابتدا بهاره آروین گزارش کمیســیون مشترک 
برنامه و بودجــه و نظارت و حقوقی از طرح «الزام 
شــهرداری تهران به اصلاح و بهبود فرایند دریافت 
و رســیدگی به گزارش های شهروندان درباره فساد 
و رشوه و تشویق گزارشگران تخلفات در شهرداری 
تهران» و لایحه «آیین نامــه مصونیت و حمایت از 
افشاگران فســاد در شهرداری تهران» را قرائت کرد 
و گفــت: ضــرورت حمایت از گزارشــگران تخلف 
اولین بــار در ســال ۹۷ و در قالب مصوبه «مدیریت 
تعارض منافع در شــهرداری تهران» طرح شد. در 
آن مصوبه شــهرداری مکلف شد لایحه حمایت از 
گزارشگران تخلف را ظرف شش ماه به شورا بیاورد.
عضو شورای شهر تهران افزود: متأسفانه پروسه 
ارائه لایحه از سوی شهرداری طولانی شد و همین 
امر سبب شد آقای فراهانی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه، در پیگیــری مصوبه اول طرحی را تدوین 
کند تا خود شورا مصوبه را اجرا کرده باشد. از سوی 
دیگر هم زمان با ارائه طرح از ســوی آقای فراهانی 
لایحه شهرداری هم رسید و در نهایت با هم توافق 
کردیم نــکات مثبت لایحه را در طرح ادغام کنیم و 
مصوبه نهایی کمیسیون مشترک را به صحن آوریم.
نکته مهم در گزارش نهایی این اســت که اصل 
حمایت از گزارشــگران تخلف در مجموعه شورای 
شهر دیده شده نه شــهرداری؛ چراکه ممکن است 
مجموعه شهرداری در حمایت جدی از گزاشگران 
تخلف و حفــظ محرمانگــی آنها دچــار تعارض 
منافع باشــد. به هرحال وقتی گزارش تخلفات یک 
سازمان مطرح باشــد، اگر حمایت از گزارشگران به 
همان سازمان ارجاع داده شود، احتمال دارد در کار 
خلل هایی پیش آید؛ بنابراین کمیســیونی که باید بر 
فرایند رسیدگی به تخلفات و حمایت از گزارشگران 
تخلف نظارت کند، در شورای شهر دیده شده است.
رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند دراین باره 
توضیح داد که ممکن است این اشکال گرفته شود 
که فرایند رسیدگی به تخلفات از امور اجرائی است 
و قابلیــت اجرای آن در شــورا وجود نــدارد. اما با 
توجه به اینکه هم اکنون برای رسیدگی به تخلفات 
مختلف فرایندهایی در شهرداری وجود دارد، ما در 
مصوبه خود آن فرایندهــا را تغییر نداده ایم؛ تغییر 
اصلی که داده شــده این بوده که کمیسیونی برای 
نظارت بر فرایند رســیدگی به تخلفات و حمایت از 
گزارشگران تخلف در شــورای شهر تشکیل شود و 
رئیس شورای شهر ریاســت این کمیسیون نظارتی 
را بر عهده بگیرد. همچنین در اعضای کمیســیون 
سعی شــده میان افراد دعوت شــده از شهرداری و 

شورا تعادل برقرار شود.
محرمانگی هویت گزارشگران تخلف یکی دیگر 
از موضوعاتی اســت که در این طرح دیده شــده، در 
این طرح شــهرداری ملزم شده است به جای ایجاد 
ســامانه ای جدید، با اســتفاده از بســتر سامانه های 
موجود امکان گزارشــگری امــن تخلف را مهیا کند؛ 
البته هر ســامانه ای برای این کار انتخاب شــود باید 
ویژگی هایی داشته باشد؛ از جمله امکان گزارشگری 
امن و حفظ محرمانگی هویت گزارشــگر. همچنین 
باید دسترســی های کمیســیونی که برای نظارت بر 
فرایند در شورا تشکیل می شود در سامانه کامل باشد.
مجیــد فراهانی هم دربــاره این طــرح گفت: 
مســئله مبارزه با فساد در همه نظرسنجی هایی که 
درخصوص شهرداری صورت گرفته است، جزء پنج 
مطالبه اصلی شهروندان از منتخبان مردم و مدیران 
شــهرداری اســت و با اینکه در این زمینه کارهای 

خوبی صورت گرفته، ولی کافی نیست.
به گفته او در کشورهایی که مبارزه با فساد را در 
اولویت گذاشــتند، مانند گرجستان که رتبه بالایی را 
در فساد در گذشته داشته و در ۱۰ سال پیش جزء ۱۵ 
کشــور اول در فساد بوده، یکی از مهم ترین راه هایی 
که توانســت در این موضوع رتبه خــود را بیش از 
صد شــاخص ارتقا دهد، همین مســئله حمایت از 
ســوت زنان فساد و تشویق گزارشــگران فساد بوده 
اســت. در نهایت با موافقت اعضا کلیات این طرح 
به رأی گذاشته شــد و با ۱۸ رأی موافق به تصویب 
رسید و مقرر شد جزئیات آن در جلسه بعدی شورا 

بررسی شود.

خدمات رایگان اسنپ دکتر
 برای افراد دارای معلولیت

 و بیماری های خاص
با شروع موج پنجم کرونا و افزایش احتمال ابتلا  �

به ویروس، مراکز درمانی کشــور با حجم انبوهی از 
مراجعان مواجه شــده اند، در این شــرایط دریافت 
خدمات پزشــکی بــرای افــراد دارای معلولیت و 
بیماری  های خاص بســیار دشــوارتر  و پرریسک تر از 
سایر بیماران شــده اســت. ازهمین رو، اسنپ دکتر 
در نظر دارد در راستای مســئولیت اجتماعی خود، 
در فاز اول طرح «ســلامتی ببخشــیم» از ۲۸ تیر تا 
۱۱ مرداد ۱۴۰۰، به تمامــی افراد دارای معلولیت و 
بیماری  های خاص، برای دریافت مشــاوره   پزشکی 
و روان شناســی و همین طور سفارش آنلاین نسخه 
دارو خدمــات رایــگان ارائه دهد. واجدان شــرایط 
می تواننــد بعد از ارائــه  مدارک پزشــکی خود به 
اســنپ دکتر از مشاوره  رایگان با پزشکان و مشاوران 
اســنپ دکتر و همچنیــن تخفیف ســفارش آنلاین 
نســخه دارو (تا ســقف صد هزار تومان) بهره مند 
شــوند. به گفته  روابط عمومی اسنپ دکتر، در طرح 

«ســلامتی ببخشــیم» تمامــی افــراد دارای کارت 
معلولیت بهزیستی یا کارت عضویت در انجمن های 
مربوط به بیماری  های خاص می توانند تصویر کارت 
عضویــت و کارت ملــی خود را به همراه شــماره 
موبایلی که شــخص خودشــان یا همراه شان با آن 
در ســوپر اپ اســنپ ثبت نام کرده  اند، به واتس اپ 
اسنپ دکتر به شــماره  ۰۹۰۵۴۶۵۷۲۵۸ ارسال کنند 
یا تصاویر مدارکشــان را به صفحه  اســنپ دکتر در 
اینســتاگرام بفرســتند. پس از تأیید مدارک، یک کد 
برای دریافت مشاوره  پزشکی و روان شناسی رایگان 
و یک کد تخفیف برای تهیه  آنلاین نســخه  دارو (تا 
سقف صد هزار تومان) به این افراد پیامک می شود. 
این تخفیف تنها برای شــخص معرفی شــده قابل 

استفاده است.
نقش داروخانه ها در زنجیره  انتقال کرونا

بر اســاس پژوهش های مختلف، مراکز درمانی 
و داروخانه ها به عنوان یکی از پرخطرترین مکان  ها 
برای انتقال ویروس کرونا معرفی شــده اند. در این 
شرایط، اســتفاده از ســرویس  های آنلاین خدمات 
درمانی و ســفارش دارو به عنــوان یک راه حل امن 
برای دسترســی به خدمات پزشکی در دوران کرونا 

به افراد پیشنهاد شده است.  
واجدیــن شــرایط، در صــورت نیــاز به کســب 
اطلاعات بیشتر می توانند با پشتیبانی اسنپ دکتر به 

شماره  ۰۲۱۴۹۱۸۷۶۵۴ تماس بگیرند. 

رکورد تزریق روزانه واکسن شکست

شرق: بنا بر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، از  �
۲۶ تا ۲۷ تیرماه ۱۹۵ بیمار مبتلا به کووید در کشور جان 
خود را از دست دادند. همچنین رکورد تزریق واکسن 
در کشــور شکسته شــد و به ۳۰۴ هزار و ۶۶۴ تزریق در 
یک روز رسید. تاکنون شــش میلیون و ۱۷۹ هزار و ۲۴۴ 
نفر دوز اول واکســن کرونا و دو میلیــون و ۲۶۸ هزار و 
۸۲۶ نفــر نیــز دوز دوم را تزریــق کرده اند و مجموع 
واکســن های تزریق شده در کشــور به هشت میلیون و 

۴۴۸ هزار و ۷۰ دوز رسید.
۲۲ هــزار و ۱۸۴ بیمار جدیــد مبتلا بــه کووید ۱۹ 
در کشــور شناســایی شــد که دو هزار و ۱۲ نفر از آنها 
بســتری شــدند. مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور 
بــه ســه میلیون و ۵۲۳ هــزار و ۲۶۳ نفــر و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۸۷ هزار و ۱۶۱ نفر رســید. 
چهارهزارو ۳۰۶ نفر از بیمــاران مبتلا به کووید ۱۹ در 
بخش هــای مراقبت هــای ویژه بیمارســتان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. در حال حاضر ۱۶۹ شــهر کشور در 
وضعیت قرمز، ۱۶۶ شــهر در وضعیت نارنجی و ۱۱۳ 

شهر در وضعیت زرد قرار دارند.
همچنین عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشــور، 
در پایان جلســه قــرارگاه ســتاد مقابله بــا کرونا در 
جمع خبرنــگاران گفت: با توجه به رونــد بیماری و 
درخصوص چگونگی مدیریت آن در جلســه وزارت 
بهداشت ابراز نگرانی شــد که این ابراز نگرانی بیشتر 
در حوزه سرعت بالای انتشار این بیماری در خیز پنجم 
است که پیشــنهاد شد با کمک مردم اقدامات مؤثری 
در دســتور کار قرار گیرد. با توجه به تعطیلی سه روز 
آخر هفته ما به ســتاد ملی کرونا پیشنهاد داده ایم که 
بتوانیم دو یا ســه روز دیگر را از ستاد مجوز بگیریم و 

یک تعطیلی در تهران و کرج داشته باشیم.

نیلوفر حامدی: #خوزســتان_آب_ندارد. این جمله سال هاســت که تکرار 
می شــود و در فضــای مجازی موضوعات مربوط به آن دســت به دســت 
می شود. تصاویری از مردم که شیر آب را باز می کنند و گل تحویل می گیرند، 
دیگر تصویری ثابت از اهواز اســت. سال هاســت که در فصــل گرما، فریاد 
العطش از جنوب ایران شــنیده می شــود. مردمی که نیمه اول ســال آب 
ندارند و نیمه دوم سال هوا، حالا تمام زیست خود را رو به نابودی می بینند. 
کشــاورزی از یک سو تخریب می شود و دام هایشــان از سوی دیگر در حال 
تلف شدن هســتند. آب شرب یا نیست یا اگر هست ســلامتش را نمی توان 
تضمین کرد، بس که از دبه ای به دبه دیگر منتقل شده تا به دست روستاییان 
برسد. درخت های نخل دیگر جانی به اندامشان نمانده و حیات هورالعظیم، 
کرخه و کارون به شــماره افتاده اســت. نفس مردم هم تنگ شده؛ یک روز 
از گــرد و غبــار و روزی دیگر به  خاطر آب شــرب ناســالم؛ آن قدر که مردم 
بــرای چندمین بــار در جنوب ایران اعتراضات خیابانی را شــروع کرده اند و 
خواسته شان تنها یک چیز است:  آب! اعتراضاتی که تا به همین امروز ادامه 
دارد و تنش آبی در خوزســتان چشــم انداز تاریکی پیش روی خطه جنوب 
ایران ساخته است. تصویری که بعید نیست با توجه به ابعاد محیط زیستی 
و سلامتی اش و تغییرات اقلیمی که در کل جهان اتفاق افتاده و خشکسالی 

در ایران،  تبعاتش دامن استان های دیگر را هم بگیرد.
هورالعظیم را دریابید!

متخصصان عرصه محیط زیســت خشک شــدن تالاب ها، سدســازی و 
اســتخراج نفت را از مهم ترین عواملی می دانند که در سال های اخیر، بلای 
بی آبی را به جان امروز انداخته است. «شبنم قنواتی زاده»، مدیرعامل انجمن 
دیده بان جلگه سبز خوزســتان، با اشاره به اهمیت تالاب هورالعظیم برای 
استان و کشور می گوید: «حیاتی بودن هورالعظیم در تمام سال های اخیر از 
طرف فعالان محیط زیستی گوشزد شــده اما متأسفانه هیچ گوشی بدهکار 
حرف های ما نبود. این تالاب مانند جنگل آمازون نقش ریه تنفسی کره زمین 
را دارد. خشــکیدگی این تالاب علاوه بر اســتان خوزستان باعث می شود ۱۴ 
استان دیگر کشور هم با گردوخاک درگیر شوند. بماند که ریزگردهای با منشأ 
تالابی به شــدت برای سلامتی مردم خطرناک اســت. بیماری سرطانی که 
ســال ۹۵ پانصد درصد در این استان افزایش پیدا کرد و حالا به ۷۰۰ درصد 
رســیده اســت. همه اینها به  صورت مشــخص از عدم توجه به زیست بوم 
ناشــی می شود. از سوی دیگر، حیات وحش هم در این میان به طورکلی به 
دســت فراموشی سپرده شده است. اگرچه شاید در ظاهر برخی تصور کنند 
که صرفا اولویت باید بر انسان باشــد، اما نابودی حیات وحش هم به  طور 
مســتقیم بر زندگی، سلامت و معاش انســان ها اثر می گذارد. اکوسیستم را 
برهم می زند و هزاران بحران همراه خود می آورد. حیواناتی که حیاتشــان 
وابســته به این تالاب بود و بسیاری از آنها حتی پیش از اینکه کشف شوند، 
منقرض شــدند. اتفاقی که در ســال های اخیر موجب مهاجرت های جدی 
از خوزســتان به سایر استان ها شده اســت». قنواتی در ادامه افزود: «پیش 
از فریاد العطش خوزســتان که این روزها برخاسته، فریادهای هشدارآمیزی 
درباره تنش آبی در این اســتان داده شــده بود. اینکه بیش از ۷۰۰ روستا در 
خوزســتان آب ندارند. تمدن هایی که به  واسطه وجود آب در همین استان 
از گذشــته تا به امروز شــکل گرفته بود حالا و در نبود آب به جایی رســیده 
که جمعیت مردمش به اســتان های دیگر می رود و حالا خوزستان در صدر 
اســتان های مهاجرفرست کشور است و استان های کویری تبدیل به مناطق 

مهاجرپذیر ما شده اند».
او با بیــان اینکه تنها با اصلاح مدیریت می توان بحران امروز را مدیریت 
کرد، تصریح کرد: «عدم توازن در توزیع منابع با دخالت های انسانی و مدیریت 
ناکارآمــد منابع آبی، امروز ما را ســاخته اند و تا زمانــی که در این بخش ها 
اصلاح صورت نگیرد، بحران ادامه خواهد داشت و بدتر هم خواهد شد. باید 
در اعطای این مدیریت ها بازنگری شود. باید به امر مهم مشارکت ذی نفعان 
توجه شود. اینکه ۷۰۰ روستا در استان آب نداشتند در یک کلام ساده به نظر 
می رســد،  اما نشان دهنده یک فاجعه بزرگ است. من خودم دیدم که مردم 
یک روستا از کانال کشاورزی آب شرب خود را تهیه می کردند. برای سال های 
متمادی رودهایی را که باید براســاس زیســت خودشــان به سمت جلگه 
حرکت می کردند، به کویر و فلات مرکزی فرســتادیم. آن هم با توجیه اینکه 
قرار اســت صنعت را در آن مناطق گسترش دهیم. حال آنکه کویر بستری 
مانند اســفنج دارد و آب رســاندن به این منطقه مساوی با بلعیده شدن آب 
توسط کویر است. چرا باید در استانی مثل اصفهان که می تواند با گردشگری 
درآمدزایــی کنــد، صنعتی را راه بیندازیم که کشــور را به نابودی بکشــد؟ 
آمایش ســرزمینی به ما می گوید که هر منطقه پتانســیل خاص خودش را 
دارد. صنعت در کویر نباید آب بر باشد. نباید در همه استان ها به  طور متوازن 

توسعه کشاورزی اتفاق می افتاد».
قنواتی در ادامه با بیان اینکه مسئله سدسازی هم مشکل دیگری است 
که باز هم هشــدار دربــاره آن زیاد بود؛ اما نهادهــای مرتبط توجهی به آن 
نکردند، گفت: «در کتاب های درســی استحصال انرژی از سدها را به عنوان 
پاک ترین روش معرفی می کنند، درحالی که این مطلب به هیچ عنوان علمی 
نیست. از قضا این روش به شدت باعث به هم خوردن توازن زیستی می شود 
و اثراتش را ما به خوبی مشاهده می کنیم. در شرایطی که می توان با استفاده 
از روش های علمی به روز، از پســماند و انرژی خورشیدی برق تولید کرد، ما 
هنوز در دوران گذشته مانده ایم. اگر این کار را شروع کنیم و به سمت توسعه 

برویم و ســدها را جمع کنیم، می توان امید داشــت که به مرور شرایط بهتر 
شــود؛ اما درصورتی که بخواهیم همین روش های غلط را ادامه دهیم، باید 

منتظر اتفاقات تلخ تری باشیم».
آب ناسالم خوزستان، عامل سرطان و بیماری های عفونی

چند سالی می شود که تأثیر فقدان آب باکیفیت در جنوب ایران، موضوع 
پژوهش بســیاری از پزشکان شــده است. «کاوه جاســب»، فوق تخصص 
بیماری های خونی و سرطان شــناس، از جمله افرادی اســت که تحقیقات 
متعددی در این زمینه داشته است. او در گفت وگو با «شرق» با اشاره به تأثیر 
مستقیم و غیرمستقیم آب بر افزایش ابتلا به سرطان در خوزستان می گوید: 
«کم آبی معضل بزرگی است که در ابعاد متعدد بر زندگی افراد تأثیر می گذارد 
و یکی از آنها هم همین مسئله بهداشت است. دقیقا در روزهایی که جهان 
درگیر پاندمی کروناســت و موضوع سلامت و بهداشــت بیشتر از همیشه 
مورد تأکید قرار گرفت، ما دیدیم که آب چه نقش برجســته ای داشت؛ برای 
مثال، شســتن دســت ها به مدت ۲۰ تا ۳۰ ثانیه می تواند بهترین نقش را در 
ضدعفونی کردن داشته باشد و همه مواد ضدعفونی قوی که در بازار وجود 
دارند، تنها حدود ۲۰ درصد از آب قوی تر عمل می کنند. تنش آبی فعلی در 
استان خوزستان دو تأثیر جدی بر سلامت دارد. نخست اینکه می تواند عامل 
ایجاد انواع بیماری های عفونی شــود و از سوی دیگر در شرایط فعلی آب و 
هوایی، باید منتظر انواع گرمازدگی های حاد هم بود. انســان هم تنها کسی 
نیست که گرفتار این شرایط می شود؛ دام ها و گاومیش های خوزستان هم از 
بی آبی در حال تلف شدن هستند و آسیب همین مسئله هم دوباره به زندگی 

انسان بازمی گردد».
او با اشاره به اهمیت نقش محیط بر سرطان ادامه می دهد: «علم ثابت 
کرده که عوامل محیطی حدود ۹۰ درصد بر ابتلای سرطان تأثیر می گذارند. 
محیط ما هم از آب و هوا تشــکیل شــده است و وقتی این دو سالم نباشند، 
می توان تصور کرد که اوضاع چگونه می شود، نه فقط برای آب شرب بلکه 
همه تغذیه ما وابســته به آب سالم است. برنج، ســبزیجات و ماهی که از 
آب های آزاد و به شــکل پرورشی سر سفره های ما هستند، همه اینها با آب 
تولید می شــوند و آلودگی آب از طریق همه این مواد غذایی بر ســلامت ما 
اثر خواهد داشــت. بیماری سرطان حدود ۸۵ درصد به  طور مستقیم تحت 
تأثیــر آب و حدود ۱۵ درصد به  طور غیرمســتقیم به این مایه حیات مرتبط 
اســت؛ یعنی سالم و ناســالم بودن آب تا این اندازه می تواند بر سلامت ما 

اثر داشته باشد».
اکثر مردم خوزستان ترجیح می دهند مهاجرت کنند

تبعات اجتماعی کم آبی تنها به محیط زیست و سلامت ختم نمی شود، 
بلکه به  طور مستقیم زیست روزمره مردم این خطه از کشور را نشانه گرفته 
اســت. سارا اصالتا خرمشهری اســت، اما اهواز به دنیا آمده و تا ۱۸ سالگی 
هم در این شــهر زندگی کرده است، تا اینکه برای دانشگاه به شیراز رفت. او 
حالا ساکن شیراز است اما از آنجایی که همه خانواده اش هنوز اهواز زندگی 
می کنند، مدام به خوزســتان سفر می کند. دختری که روزی تصورش را هم 
نمی کرد اهواز را رها کند اما به  خاطر داشــتن ســطح معقولی از امکانات 
و زندگــی بهتر، محکوم به زندگی در شــهری دیگر و دور از خانواده شــده 
اســت. خودش می گوید تلاش زیــادی کرده تا خانــواده اش را هم ببرد اما 
مادرش توان دل کندن از اهواز را ندارد: «وضعیت آب و هوای خوزســتان و 
به خصوص اهواز واقعا اســف بار است. از طرف دیگر از نظر امکانات واقعا 
سطح استان ما پایین است. من خودم برای کارشناسی ارشد دانشگاه شیراز 
قبول شدم. تا قبل از سفر به شیراز خیلی تعصب داشتم اما وقتی به این شهر 
رفتم متوجه تفاوت جدی شدم. قبلا و در سفر به شهرهای دیگر هم متوجه 
این تفاوت شــده بودم اما این بار بهتر فهمیدم؛ بــرای مثال ما در اهواز پنج 
ماه ســال را به  خاطر گرما اصلا هیچ تفریحی نداریم، چون محیط تفریحی 
جز کافه وجود ندارد و بیرون رفتن مســاوی با گرمازدگی است. واقعا حس 
می کردم که نصف عمرم در حال هدررفتن اســت. اهواز مرکز استان است 
اما به هیچ عنوان شــرایط خوبی ندارد. آسفالت، فاضلاب شهری و وضعیت 
ســاختمان ها خیلی بد است. اهواز فقط شــب هایش زیباست، شاید چون 
در شــب خیلی از این موارد پوشیده می شــود. در چنین شرایطی است که 
بخش زیادی از مردم ترجیح می دهند مهاجرت کنند. عده کمی مانند مادر 
من هســتند که حاضر به ترک شهرشان نمی شــوند، در غیراین صورت بقیه 

انتخابشان مهاجرت است».
او که در روزهای شــلوغی شهر و اعتراضات در اهواز بوده، با اشاره به 

اختــلال اینترنت گفت: «واقعا این چنــد روز ناراحت کننده بود. به  محض 
اینکه اعتراضات مردمی شــروع شــد، اینترنت خانگی و ســیم کارت هم 
با اختلال مواجه شــد. مردم چیزی جز آب نمی خواهند. در زمســتان که 
اوضاع آب خوب اســت و حتی ســیل هم رخ می دهــد، انتقال آب کمتر 
صورت می گیرد، اما در تابســتان که مردم هم برای دامداری و کشــاورزی 
و هم برای زیســت روزمره به آب نیاز دارند، انتقال آب هم بیشــتر است. 
ســال گذشته هم که متأسفانه بارندگی کم بود، بحران امسال مردم بیشتر 

از همیشه است».
ســارا معتقد اســت اگرچه بحران ها قدیمی است اما هیچ سالی به این 
شدت نبوده: «دعواهای انتقال آب به اصفهان هیچ سالی به این شدت نبود. 
هیچ  وقت ندیدیم که دام ها تلف شوند و کشاورزان محصولاتشان را از دست 
بدهند. البته درد ما برای امروز و دیروز نیســت. ما سال هاســت از وضعیت 
ناراضی هســتیم و همیشه هم گفته ایم اما کسی توجه نمی کند. کارون یک 
روزی شناسنامه شهر ما بود اما الان تقریبا خشک شده است. از طرف دیگر 
فاضلاب هم وارد این آب می شــود. هویزه، سوســنگرد، شادگان همه اینها 
مناطقی هستند که هم محصولاتشان از بین می رود و هم دام هایشان نابود 
می شود. در چنین شرایطی معلوم است که من و امثال من ترجیح می دهیم 
عمرمان را در جای دیگری ســر کنیم که حداقل برای یک پیاده روی ســاده 

در خیابان راحت باشیم. آب و هوایمان تمیز باشد و بتوانیم زندگی کنیم».
سیل در خوزستان نه بلای طبیعی بلکه حاصل سدسازی است

اینها همه در حالی است که خوزستان در تاریخ ایران به عنوان جلگه سبز 
معرفی شده است. «محمد مالی»، کارشناس محیط زیست و فعال اجتماعی 
خوزســتان از تاریخ گفت: «چند صد ســال است که معیشت و حیات مردم 
خوزستان به کشاورزی و دامپروری گره خورده است. روستاییان و عشایر این 
استان طبق آنچه تاریخ نشان می دهد با همین دو روش پیش رفتند و زندگی 
کردند، چراکه بیشترین رودخانه های جاری کشور و ۷۰ درصد آب شیرین در 
همین منطقه بود. در سفرنامه های دوره صفویه و قاجار از خوزستان با نام 
جلگه یاد شــده و مورخان و نویسندگان نوشته اند که بین دزفول و شوشتر و 
شــوش، میزان ســبزی آن قدر زیاد بود که به سختی می شد خورشید را دید. 
در آخرین ســال های قرن ۱۹ و اوایل قرن بیستم، شهرهای مسجدسلیمان و 
هفت گل به عنوان نخستین شهرهای نفت خیز در خاورمیانه کشف شدند و 
اینجا بود که به مرور، اقتصاد از کشاورزی و دامداری به سمت صنعتی شدن 
رفت. صنعتی مانند فولاد به سرعت پا گرفت و تولید بر محیط زیست اولویت 
پیدا کرد. از همین جا هم ابتدا اقلیم شرایطش تغییر کرد و به مرور تأثیرش را 

بر زندگی مردم گذاشت».
ایــن روند به مــرور و با تغییر ســبک اقتصادی تغییر کــرد. مالی افزود: 
«کشــوری که به  خاطر مصرف گرایــی و تأکید بر تولید نیازمنــد انرژی بود، 
بدتریــن نوع تولید انرژی را انتخاب کرد و با شــهوت سدســازی به جنگ با 
زیست بوم رفت. ده ها سد روی رودخانه های استان تأسیس شد و اکوسیستم 
و رونــد طبیعی هیدرولوژی آب را نابود کــرد. به  دنبال همین اقدام بود که 
هزاران سایت میراث فرهنگی استان نابود شد. روستاهای زیادی از بین رفتند. 
بزرگ ترین حاشیه نشینی کشور در خوزستان رخ داد و حلبی آبادهای متعددی 
در اطراف شــهرها شکل گرفتند. به مرور، طرح های نسنجیده شرکت نیشکر 
آب شیرین و پرآب ترین رودخانه های کشور را به کم آب ترین و بی کیفیت ترین 
نوعش تبدیل کرد. ابتدا ســد کارون و ســپس سد گتوند به عنوان بزرگ ترین 
دشــمنان این استان تمام پایین دست کارون را به شوره زار تبدیل کرد. همین 
چند وقت پیش بود که دانشــگاه تهران روی این پروژه کار کرد و نتیجه این 
شد که تنها درصورتی که هیچ آبی از سد گتوند تخلیه نشود، می توان بحران 
این ســد را کنترل کرد. این ســدها آن قدر آب ذخیره کردند که دمای هوای 

استان های ایلام و خوزستان حدود پنج درجه افزایش یافته است».
مالی معتقد است ســیل های خوزستان را نمی توان جزء بلایای طبیعی 
شــمرد. او دراین باره نیز افزود: «هر بار که ســیلی جاری می شود، می گویند 
بلای طبیعی است. درحالی که سیل خوزستان طبیعی نیست چون از سدها 
ناشی می شود. شرایط زندگی مردم حقیقتا بحرانی شده است. ۲۰ سال پیش 
که سازمان محیط زیست مجوز برداشت نفت را داد، تالاب هورالعظیم هم 
به ســمت نابودی رفت. تالابی را که نقش رگ حیاتی برای کشــور دارد، به 
پنج حوضچه تبدیل کردند و با کانال کشی از هم جدا شدند. آنچه امروزه از 
هورالعظیم خشک شده است، در واقع یک پنجم این تالاب است، چون بقیه 
تالاب را پیش تر با استخراج نفت از بین برده بودند. حالا شما خودتان تصور 
کنید که این تالاب چه وســعتی دارد. روســتاهایی که آب ندارند یک طرف، 
هزار روســتا در این استان حدود چند ساعت در هفته آب دارند. درحالی که 
لوله کشی وجود دارد اما آبی یافت نمی شود. ۵۰ شهر بزرگ و کوچک استان 
با مشــکل کیفیت آب شرب مواجه هستند. مردم به سختی زندگی می کنند. 
دام ها در حال نابودشدن هستند. گاومیش هایی که می تواند از نظر اقتصادی 
برای استان ما بازدهی بالا و درآمد فوق العاده داشته باشند، به  خاطر بی آبی 
تلف می شوند. درحال حاضر لبنیات حاصل از گاومیش ها بالاترین قیمت را 
در جهان دارد، اما اینجا آب نیســت تا این حیوانات سیر شوند. من دیروز به 
خانه یک روســتایی رفتم که عکس پسران شهیدش روی دیوار بود. از همه 
دنیا فقط یک گاومیش برایش مانده و همان حیوان هم رو به نابودی است. 
آنچه برای مردم خوزســتان ساخته شــده، حق آنها نیست. حق این مردم 

زندگی راحت تری بود».

نورا حســینی: انتخاب شــهردار آینده تهران از مرحله 
مقدماتــی وارد مرحلــه نیمه نهایــی شــد و دو هفته 
دیگر ســه نفر برای رأی گیری نهایی معرفی می شــوند. 
راه یافتگان شــورای ششم ۱۲ نفر را از میان اسامی اولیه 
معرفی کردند، در مرحله لیســت بلند ۴۱ نفره ای منتشر 
شــد. در این فاصله بسیاری از این لیست استعفا دادند. 
۱۲ نفری که روز گذشــته از سوی سخنگوی راه یافتگان 
به شــورای ششــم معرفی شــدند از میان ۲۴ نفر باقی 
مانده بــود. مهدی اقراریان درباره انتخاب این ۱۲ نفر به 
خبرگزاری فارس گفته است که بعد از ارزیابی هایی که 
براساس شاخص ها و امتیازبندی ها در هریک از گزینه ها 
انجام گرفــت، به جمع بنــدی نهایی دربــاره ۱۲ گزینه 
رســیدیم. به گفته او ۱۲ گزینه نهایی یک هفته فرصت 
دارند برنامه هایشان را در اختیار منتخبین شورای ششم 
قرار دهند و هفته آینده بررســی نهایی صورت می گیرد. 
اسماعیل احمدی مقدم، معصومه آباد، جمال آبرومند، 
مهــرداد بذرپاش، محســن پیرهادی، مازیار حســینی، 
هابیل درویشی، علیرضا زاکانی، عباس علی آبادی، علی 
نیکزاد، رســتم قاسمی و سید صولت مرتضوی ۱۲ نفری 
هســتند که به مرحله نیمه نهایی رسیده اند. قرار بود در 
این مرحله ۱۰ نفر انتخاب شــوند، اما ناصر امانی در این 
رابطه گفته است که ابتدا قرار بود ۱۰ نفر به عنوان گزینه 
نهایی اعلام شــوند، ولــی از آنجایی که تصمیم گرفتیم 

دســت منتخبین جهت انتخاب شــهردار بازتر باشد دو 
نفر دیگر به این لیست اضافه شد. البته ممکن است در 
روزهای آینده به  دلایلی برخی از گزینه های اعلام شــده 
برنامه هایشــان را ارائه ندهند یا به نوعی می توان گفت: 
بــه زودی دو تا چهــار نفر از قبول مســئولیت به عنوان 

شهرداری انصراف دهند.
مهدی چمران هم از احتمال قطعی شــدن برخی از 
این گزینه ها برای حضور در دولت خبر داده است. اما این 
لیست ۱۲ نفره، نشان می دهد که طرفداران قالیباف دست 
خود را برای معرفی گزینه  های اصلی شان بازتر کرده اند. 
در این لیست نامی از مجتبی عبداللهی، یکی از معاونان 
سابق قالیباف که در هفته گذشته اخبار غیررسمی نشان 
می داد تلاش  های زیادی برای افزایش شــانس خود در 
میان سایر معاونان قالیباف انجام داده، نیست. همچنین 
محمدجواد شوشتری، مســئول دفتر شهردار وقت، هم 
حذف شده است. گفته می شــود حمایت پنهان جریان 
محمدهــادی ایــازی، ســخنگوی شــهرداری و معاون 
فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهران در زمان قالیباف 
یکــی از مهم ترین دلایل مخالفت بــا مجتبی عبداللهی 
اســت. برخی از اســامی اعلام شــده هم به  نظر می آید 

بیش از آنکه جدی باشــند تلاش برای کامل شدن لیست 
شــهرداران هســتند. معصومه آباد که به دلیل بیماری 
حتی در انتخابات شــورای شــهر هم شرکت نکرد برای 
ماندن یــک گزینه خانم در لیســت یکی مانده به نهایی 

همچنان در میان ۱۲ نفر قرار می گیرد.
به نظر می رسد دو نام برای سفیدشدن کارنامه هایشان 
در لیست شهردار احتمالی تهران قرار گرفته اند. اسماعیل 
احمدی مقدم و جمال آبرومند که هر دو حاشیه هایی در 

این سال ها داشته اند، در لیست قرار دارند.
اســماعیل احمدی مقدم مدت ها نامــش در پرونده 
بنیــاد تعاون ناجا مطــرح بود و جمــال آبرومند نیز در 
جریان بررســی پرونده یاس نامش مطرح شد. آبرومند 
درحال حاضر دستیار محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
است. او پیش از این جانشــین قرارگاه جنگ نرم سپاه و 
فرمانده دانشــکده فنی و مهندسی دانشگاه امام حسین 
بود. اگر شــورای ششم شهر تهران را به دو گروه اکثریت 
که جریان نزدیک بــه قالیباف و اقلیت جریان نزدیک به 
چمران و سروری تقســیم کنیم هر کدام از این دو جریان 
شش ســهم دارند. اســماعیل احمدی مقدم، معصومه 
آباد، جمال آبرومند، محســن پیرهادی، مازیار حسینی و 

هابیل درویشــی گزینه  های نزدیک به قالیباف و علیرضا 
زاکانی، عباس علی آبادی، علی نیکزاد، رســتم قاسمی 
و سید صولت مرتضوی شــش نفری هستند که نزدیک 
به جریان اقلیت هســتند. گفته می شــود اگر قرار باشد 
به حاشــیه  های انتخاب جمال آبرومند توجهی نشود او 
یکی از گزینه  های اصلی برای راه یافتن به مرحله نهایی 
اســت، زیرا او شــبیه ترین فرد به قالیباف اســت در غیر 
این صورت محســن پیرهادی و مازیار حســینی بیشترین 
شــانس را خواهند داشــت. از آن  سو رســتم قاسمی و 
عباس علی آبادی، مدیرعامل اجرائی گروه مپنا، می توانند 

گزینه  های اصلی باشند.
اما فعالان شــهری جریان نزدیک به شورای ائتلاف 
معتقدنــد گزینه اصلــی پرویز ســروی، علیرضا زاکانی 
اســت، اگر قرار باشــد تنها رأی گیری شــورا در انتخاب 
شــهردار تعیین کننده باشــد شانس محســن پیرهادی 
بیشتر است و اگر جریان  های نزدیک به نهادهای نظامی 
پیشــنهاددهنده باشند، شانس رســتم قاسمی و جمال 
آبرومند بیشتر اســت. همچنین یکی از گزینه  های مورد 
حمایت محمدباقر قالیباف، مازیار حســینی است و این 
چهار ضلع گزینه نهایی را انتخاب می کنند، هرچند بارها 
از ســوی راه یافتگان شورای ششــم و چهره  های اصلی 
لیست ائتلاف اعلام شده است که شهردار تهران در شورا 
انتخاب می شود اما این تحلیل نیز دور از واقعیت نیست.

تنش آبی در خوزستان ادامه دارد

تشنگی، بی آبی و نفس های آخر هورالعظیم

انتخاب شهردار آینده تهران به مرحله نیمه نهایى رسید


